

FAHRPLAN UND  
AUSFLUGSTIPPS

10.12.2017 bis 8.12.2018

TIMETABLE AND IDEAS  
FOR EXCURSIONS

12-10-2017 to 12-8-2018

ENTDECKUNGS-  
reise

JOURNEY OF  
discovery

2018



# EINSTEIGEN UND GENIESSEN

Der stündlich zwischen Luzern und St.Gallen verkehrende Voralpen-Express ist die attraktivste Verbindung von der Zentral- in die Ostschweiz und umgekehrt. Nach einem letzten Blick über den Vierwaldstättersee und auf den Pilatus fahren Sie mit dem Voralpen-Express an den Schwyzer Mythen und der prächtigen Rothenthurmer Hochmoorebene vorbei Richtung Rapperswil. Die weite Aussicht auf die Zürichseelandschaft ist ebenso einzigartig wie das Schloss. Durchs hügelige Toggenburg und über das mit 99 Metern höchste Eisenbahnviadukt der Schweiz gelangen Sie in die Ostschweizer Metropole St.Gallen, deren Stiftsbezirk zum UNESCO-Weltkulturerbe gehört.

Entlang der Strecke gibt es einiges zu erleben. Wir haben für Sie ein paar exklusive Tipps zusammengestellt, die Sie bei einem Ausflug in der Region unternehmen können. Sei es Action und Abenteuer, ein Erlebnis draussen in der Natur oder ein Familienausflug – hier finden Sie für jede Vorliebe den passenden Tipp. Damit Sie entspannt unterwegs sind, haben wir für Sie die notwendigen Informationen für Ihre Reise im Voralpen-Express zusammengestellt.

Steigen Sie ein und entdecken Sie die Voralpen auf Schienen!



[tripadvisor.ch](https://www.tripadvisor.ch)



Seedamm Rapperswil/Rapperswil Causeway

# CLIMB ABOARD AND ENJOY

The Voralpen-Express runs hourly between Lucerne and St.Gallen and is the most attractive way of travelling between central and eastern Switzerland. After a last look at Lake Lucerne and Mount Pilatus, the Voralpen-Express takes you past the Mythen mountains and the glorious Rothenthurm moor plateau as it heads for Rapperswil. The distant views of the Lake Zurich basin are as magnificent as the castle. Travelling north and eastwards through the undulating Toggenburg countryside and over Switzerland's tallest railway viaduct (99 metres), you reach the end of the line at St.Gallen with its Abbey Precincts, a UNESCO World Heritage Site.

There is plenty to discover along the way. We have compiled a few exclusive ideas for you about what to see on a trip to and in the region. Whether action and adventure, an experience outside in the great nature or a family trip – this is where you will find just the thing for you. To ensure you can relax on your journey, we have put the necessary information together for you for your trip on the Voralpen-Express.

Climb aboard and discover the Alpine foothills on rails!







Reise-  
informationen

Travel  
information

# INFOS FÜR UNTERWEGS

Die Voralpen-Express-Züge bieten Ihnen ein vielfältiges Platzangebot in der 1. und 2. Klasse.

## 1. KLASSE

Mehr Platz. Mehr Entspannung. Mehr Komfort: Als Fahrgast in der 1. Klasse profitieren Sie von vielen Privilegien. Steigen Sie ein und kommen Sie entspannt ans Ziel.

- Erstklassiges Ambiente
- Breitere, komfortable Sitzplätze
- Mehr Platz und Beinfreiheit
- Panoramafenster

## 2. KLASSE

Alle Voralpen-Express-Züge verfügen über einen hohen Komfort in der 2. Klasse.

- Bistrowagen mit Verpflegungsmöglichkeiten
- Tische mit grosser Arbeitsfläche im Bistrowagen
- Komfortable Sitzplätze

## SNACKS UND GETRÄNKE

Auch für Ihr leibliches Wohl ist während der Fahrt gesorgt. In allen Zügen ist in der Zugsmitte ein Bistrowagen mit Verpflegungsmöglichkeiten vorhanden.

## FAHRRÄDER

Bis zu drei Fahrräder können in einem mit dem Fahrradsymbol gekennzeichneten Wagen befördert werden.

## REISENDE MIT HANDICAP

Bitte wenden Sie sich an das Call Center Handicap unter [www.sbb.ch/bahnhof-services/reisende-mit-handicap.html](http://www.sbb.ch/bahnhof-services/reisende-mit-handicap.html).

# ON-BOARD AMENITIES

Our Voralpen-Express trains offer comfort and convenience in first and standard class.

## FIRST CLASS

More room. More relaxation. More comfort: our passengers in first class benefit from a number of privileges. Climb aboard and arrive at your destination relaxed and unruffled.

- First class ambience
- Wider, comfortable seats
- More legroom
- Panoramic windows

## STANDARD CLASS

Voralpen-Express trains offer a high level of comfort in standard class.

- Buffet car serving refreshments
- Spacious tables in the buffet car
- Comfortable seats

## REFRESHMENTS

Snacks and beverages are available during the journey. Every train has a buffet car in the middle in which refreshments are available.

## BICYCLES

Up to three bicycles can be carried in a designated coach labelled with the bicycle symbol.

## PASSENGERS WITH A DISABILITY

Please contact the specialist call centre at [www.sbb.ch/en/station-services/passengers-with-reduced-mobility.html](http://www.sbb.ch/en/station-services/passengers-with-reduced-mobility.html).

# PREISE

## FAHRAUSWEISE

Im Voralpen-Express sind alle Fahrausweise aus dem schweizerischen und internationalen Angebot gültig. Wir beraten Sie gerne während der Öffnungszeiten an den Bahnreisezentren oder während 24 Stunden beim Rail Service unter Tel. 0900 300 300 (CHF 1.19/Min. ab Schweizer Festnetz). Ihr Billett können Sie bequem in den SOB-Bahnreisezentren, am Automaten oder online unter [www.abilio.ch](http://www.abilio.ch) oder [www.sbb.ch](http://www.sbb.ch) lösen.

Platzreservierungen sind für Gruppen ab zehn Personen möglich.

## PREISE

Strecke St.Gallen – Luzern:

<b>Erwachsene</b>	Einfach	49.–
	Hin- und Rückfahrt	98.–
<b>Erwachsene mit Halbtax</b>	Einfach	24.50
	Hin- und Rückfahrt	49.–
<b>Kinder</b>	Bis 6 Jahre	gratis
	Mit Junior-/Kinder-Mitfahrkarte	gratis
	6 – 16 Jahre	halber Preis (gemäss Halbtax)
	Kinder-Tageskarte (GA-Geltungsbereich)	16.–

Alle Preisangaben in CHF für 2. Klasse. Preisänderungen vorbehalten.



# PRICES

## TICKETS AND TRAVELCARDS

The Voralpen-Express accepts all valid Swiss and international tickets and travelcards. For advice please call any rail travel centre during opening hours, or Rail Service on 0900 300 300 (24-hour service, CHF 1.19/min. from Swiss landlines). Tickets may be obtained from SOB rail travel centres, ticket machines or [www.sbb.ch/en](http://www.sbb.ch/en).

Seat reservations are possible for groups of ten or more.

## FARES

Route St.Gallen – Lucerne:

<b>Adults</b>	One-way	49.–
	Return	98.–
<b>Adults with Half-Fare card</b>	One-way	24.50
	Return	49.–
<b>Children</b>	Up to the age of 6	free
	With Junior travelcard/ Children's Co-travelcard	free
	6–16 years	half price (like Half-Fare card)
	Children's day pass (GA travelcard area of validity)	16.–

All prices stated in CHF and for 2nd class travel. Prices subject to change.

## SWISS TRAVEL SYSTEM OFFERS ARE ALSO VALID

- Swiss Travel Pass
- Swiss Travel Pass Flex
- Swiss Transfer Ticket
- Swiss Half-Fare Card
- Swiss Family Card

Visit [www.mystsn.net/en/product-services/ticket-prices](http://www.mystsn.net/en/product-services/ticket-prices) for further information on tickets for international visitors.



# STRECKENPLAN

## ST.GALLEN – LUZERN

Die bequemen Züge verkehren im Stundentakt zwischen St.Gallen und Luzern. Die gesamte Fahrt dauert 2 Stunden und 15 Minuten.

## TIPPS

Entlang der gesamten Strecke gibt es eine Vielzahl an Möglichkeiten für familiengerechte, naturnahe, abenteuerliche und kulturelle Erlebnisse. Einige davon finden Sie auf den folgenden Seiten.

## INFORMATION

Gesamte Streckenlänge	125 km	St.Gallen – Luzern
Höchste Brücke	99 m	Sitterviadukt
Längster Tunnel	8603 m	Rickentunnel
Tiefster Punkt	408 m ü. M.	Schmerikon
Höchster Punkt	933 m ü. M.	Biberegg
Maximale Steigung	50 ‰	Pfäffikon SZ – Biberbrugg und Arth-Goldau – Biberegg



# ROUTE MAP

## ST.GALLEN – LUCERNE

Comfortable trains travel hourly between St.Gallen and Lucerne.  
The journey takes 2 hours and 15 minutes.

## TIPS

There's a wealth of opportunities all along the route for family outings, activities in the great outdoors, adventurous escapades and culture. Read on for further information.

## INFORMATION

Length of route	125 km	St.Gallen – Lucerne
Tallest bridge	99 m	Sitter Viaduct
Longest tunnel	8,603 m	Ricken Tunnel
Lowest point	alt. 408 m	Schmerikon
Highest point	alt. 933 m	Biberegg
Maximum gradient	50%	Pfäffikon SZ – Biberbrugg and Arth-Goldau – Biberegg

# FAHRPLAN/TIMETABLE

## ABFAHRTEN ST.GALLEN – LUZERN/DEPARTURES ST.GALLEN – LUCERNE 10.12.2017 – 8.12.2018

ABFAHRT/DEPARTURE	VAE 2562	VAE 2564	VAE 2566	VAE 2568	VAE 2570	VAE 2572	VAE 2574	VAE 2576	VAE 2578	VAE 2580	VAE 2582	VAE 2584	VAE 2586	VAE 2588
St.Gallen	6.05	7.05	8.05	9.05	10.05	11.05	12.05	13.05	14.05	15.05	16.05	17.05	18.05	19.05
Herisau	6.13	7.13	8.13	9.13	10.13	11.13	12.13	13.13	14.13	15.13	16.13	17.13	18.13	19.13
Wattwil	6.33	7.33	8.33	9.33	10.33	11.33	12.33	13.33	14.33	15.33	16.33	17.33	18.33	19.33
Uznach	6.45	7.45	8.45	9.45	10.45	11.45	12.45	13.45	14.45	15.45	16.45	17.45	18.45	19.45
Schmerikon	6.49	7.49	8.49	9.49	10.49	11.49	12.49	13.49	14.49	15.49	16.49	17.49	18.49	19.49
Rapperswil	6.57	7.59	8.59	9.59	10.59	11.59	12.59	13.59	14.59	15.59	16.59	17.59	18.59	19.59
Pfäffikon SZ		8.04	9.04	10.04	11.04	12.04	13.04	14.04	15.04	16.04	17.04	18.04	19.04	20.04
Biberbrugg		8.20	9.20	10.20	11.20	12.20	13.20	14.20	15.20	16.20	17.20	18.20	19.20	20.20
Rothenthurm		8.28	9.28	10.28	11.28	12.28	13.28	14.28	15.28	16.28	17.28	18.28	19.28	20.28
Arth-Goldau		8.48	9.48	10.48	11.48	12.48	13.48	14.48	15.48	16.48	17.48	18.48	19.48	20.48
Küssnacht a. R.		9.00	10.00	11.00	12.00	13.00	14.00	15.00	16.00	17.00	18.00	19.00	20.00	21.00
Megggen Zentrum		9.07	10.07	11.07	12.07	13.07	14.07	15.07	16.07	17.07	18.07	19.07	20.07	21.07
Luzern Verkehrshaus/Swiss Museum of Transport, Lucerne		9.12	10.12	11.12	12.12	13.12	14.12	15.12	16.12	17.12	18.12	19.12	20.12	21.12
Luzern/Lucerne		9.21	10.21	11.21	12.21	13.21	14.21	15.21	16.21	17.21	18.21	19.21	20.21	21.21

## ABFAHRTEN LUZERN – ST.GALLEN/DEPARTURES LUCERNE – ST.GALLEN 10.12.2017 – 8.12.2018

ABFAHRT/DEPARTURE	VAE 2561	VAE 2563	VAE 2565	VAE 2567	VAE 2569	VAE 2571	VAE 2573	VAE 2575	VAE 2577	VAE 2579	VAE 2581	VAE 2583	VAE 2585	VAE 2587	VAE 2589	VAE 2591
Luzern/Lucerne				7.39	8.39	9.39	10.39	11.39	12.39	13.39	14.39	15.39	16.39	17.39	18.39	19.39
Luzern Verkehrshaus/Swiss Museum of Transport, Lucerne				7.46	8.46	9.46	10.46	11.46	12.46	13.46	14.46	15.46	16.46	17.46	18.46	19.46
Meggen Zentrum				7.49	8.49	9.49	10.49	11.49	12.49	13.49	14.49	15.49	16.49	17.49	18.49	19.49
Küssnacht a. R.				7.58	8.58	9.58	10.58	11.58	12.58	13.58	14.58	15.58	16.58	17.58	18.58	19.58
Arth-Goldau				8.14	9.14	10.14	11.14	12.14	13.14	14.14	15.14	16.14	17.14	18.14	19.14	20.14
Rothenthurm				8.28	9.28	10.28	11.28	12.28	13.28	14.28	15.28	16.28	17.28	18.28	19.28	20.28
Biberbrugg				8.37	9.37	10.37	11.37	12.37	13.37	14.37	15.37	16.37	17.37	18.37	19.37	20.37
Pfäffikon SZ				8.54	9.54	10.54	11.54	12.54	13.54	14.54	15.54	16.54	17.54	18.54	19.54	20.54
Rapperswil	6.03	7.03	8.03	9.03	10.03	11.03	12.03	13.03	14.03	15.03	16.03	17.03	18.03	19.03	20.03	21.03
Schmerikon	6.11	7.11	8.11	9.11	10.11	11.11	12.11	13.11	14.11	15.11	16.11	17.11	18.11	19.11	20.11	21.11
Uznach	6.16	7.16	8.16	9.16	10.16	11.16	12.16	13.16	14.16	15.16	16.16	17.16	18.16	19.16	20.16	21.16
Wattwil	6.28	7.28	8.28	9.28	10.28	11.28	12.28	13.28	14.28	15.28	16.28	17.28	18.28	19.28	20.28	21.28
Hersau	6.47	7.47	8.47	9.47	10.47	11.47	12.47	13.47	14.47	15.47	16.47	17.47	18.47	19.47	20.47	21.47
St.Gallen	6.55	7.55	8.55	9.55	10.55	11.55	12.55	13.55	14.55	15.55	16.55	17.55	18.55	19.55	20.55	21.55





Ausflüge

Excursions





# NATURERLEBNISSE

## DREILINDEN ST.GALLEN

[www.stadt.sg.ch](http://www.stadt.sg.ch)

Erholung und Natur erleben Sie rund um die im Volksmund «Drei Weihern» genannten Gewässer oberhalb von St.Gallen. Die fünf künstlich angelegten Weiher laden im Sommer zum Baden und im Winter gelegentlich zum Eislaufen ein. Geniessen Sie die Natur bei einem Spaziergang mit Ausblick auf die Stadt St.Gallen bis hin zum Bodensee. Ausstieg: St.Gallen, Mühleggbahn nach St.Georgen oder Bus Richtung St.Georgen bis zur Haltestelle St.Gallen, Mühlegg

## PILATUS

[www.pilatus.ch](http://www.pilatus.ch)

Geniessen Sie in der rundumverglasten Panoramagalérie auf dem Pilatus eine wunderschöne Aussicht über die Schweizer Bergwelt und den Vierwaldstättersee bis nach Luzern. Den Gipfel des Pilatus erreichen Sie mit der Zahnradbahn, die mit einer maximalen Steigung von 48% die steilste Zahnradbahn der Welt ist. Für alle Action-Liebhaber bietet der Pilatus einen Seilpark mit verschiedenen Schwierigkeitsgraden und eine Rodelbahn. Wanderlustige erkunden auf dem Berg bei Luzern den Blumenpfad, den Drachenweg oder nehmen an der Schnitzeljagd teil. Ausstieg: Luzern, Bus Richtung Kriens bis Kriens, Zentrum Pilatus, Fussmarsch bis zur Talstation Kriens

## RIGI

[www.rigi.ch](http://www.rigi.ch)

Entdecken Sie die Unendlichkeit auf der Rigi, der Königin der Berge. Ob bei einer Wanderung auf den Gipfel oder bei einem gemütlichen Spaziergang – die Möglichkeiten, die Natur zu geniessen sind zahlreich. Die Aussicht in nördlicher Richtung reicht über den Ägerisee, den Lauerzer- und den Zugersee. In Richtung Nordwesten blicken Sie über das Schweizer Mittelland und gegen Süden über die Alpenkette. Geniessen Sie den atemberaubenden Ausblick bei einer Fahrt in einer der Luftseilbahnen oder der Zahnradbahn von Vitznau/Goldau nach Rigi Kulm. Ausstieg: Arth-Goldau, Zahnradbahn bis Rigi Kulm



Aussicht Rigi/View from Rigi, © Rigi Bahnen AG

# THE GREAT OUTDOORS

## DREILINDEN ST.GALLEN

[www.stadt.sg.ch](http://www.stadt.sg.ch)

You will find plenty of relaxation and nature around what are locally known as the “three ponds” above St.Gallen. A total of five man-made lakes are the perfect place for bathing in the summer and occasionally ice-skating in the winter. Take a walk and enjoy nature with a view of the town of St.Gallen and even on to Lake Constance. Alighting point: St.Gallen, Mühleggbahn funicular to St.Georgen, or bus to St.Georgen, getting off at St.Gallen, Mühlegg

## MOUNT PILATUS

[www.pilatus.ch/en](http://www.pilatus.ch/en)

Enjoy a fantastic view of the Swiss mountains, Lake Lucerne and the city of the same name in the fully glazed panorama gallery on Mount Pilatus. You can reach the summit of Mount Pilatus by the cogwheel railway which, with its maximum gradient of 48%, is the steepest cogwheel railway in the world. For all action lovers, Mount Pilatus also offers a rope park with various levels of difficulty and a toboggan run. Hikers will love discovering the Flower Trail, the Dragon Trail and the paper chase on this mountain near Lucerne. Alighting point: Lucerne, bus to Kriens getting off at Kriens, Pilatus Centre, walk to Kriens valley station

## RIGI

[www.rigi.ch/en](http://www.rigi.ch/en)

Discover infinity on Mount Rigi, Queen of the mountains. Whether hiking up to Mount Rigi’s summit or enjoying a gentle stroll – there are numerous ways of enjoying nature. The view to the north stretches over Lake Ägeri, Lake Lauerz and Lake Zug. To the northwest, you have a view of Switzerland’s central plateau region, and, to the south, of the Alpine chain. Enjoy the breathtaking view on a trip in one of the aerial cable cars or the cogwheel railway from Vitznau/Goldau to Rigi Kulm. Alighting point: Arth-Goldau, cogwheel railway to Rigi Kulm



# KULTURELLES

## STIFTSBEZIRK UND KLOSTER ST.GALLEN

[www.stibi.ch](http://www.stibi.ch)

Besuchen Sie die älteste Bibliothek der Schweiz und eine der grössten Klosterbibliotheken der Welt. Der St.Galler Stiftsbezirk befindet sich im Klosterviertel gleich neben dem berühmten St.Galler Dom. Das UNESCO-Weltkulturerbe beherbergt bedeutende Kunstschätze des Kantons und der Kirche. Die Bibliotheksräume haben das Baujahr 1767 und sind einzigartig mit ihrem Barocksaal. Erleben Sie die 14 Jahrhunderte alte Geschichte in einer der ältesten heute noch bestehenden Bibliotheken der Welt. **Ausstieg:** St.Gallen, Fussweg von 10 Minuten bis zum Klosterviertel

## KAPELLBRÜCKE UND WASSERTURM LUZERN

[www.luzern.com](http://www.luzern.com)

Die berühmte Kapellbrücke ist das Wahrzeichen der Stadt Luzern und eine der ältesten Holzbrücken Europas. Sie führt über die Reuss, die die Altstadt von der Neustadt trennt. Direkt neben der Brücke befindet sich der Wasserturm, der als das am häufigsten fotografierte Denkmal der Schweiz gilt. Der Turm misst vom Grund bis zur Spitze 34,5 Meter und hat einen achteckigen Umriss. Entdecken Sie die touristische Vielfalt der Altstadt Luzerns! **Ausstieg:** Luzern, Fussweg von 5 Minuten bis zur Kapellbrücke

## KLOSTER EINSIEDELN

[www.einsiedeln-tourismus.ch](http://www.einsiedeln-tourismus.ch)

Erleben Sie die farbenfrohe Welt des Barocks und gewinnen Sie einen unvergesslichen Einblick in die Geschichte, das Leben und die Spiritualität der Mönche von Einsiedeln. Seit über tausend Jahren ist das Kloster eine Stätte der Kultur, der Bildung und der Begegnung. Noch heute leben hier rund 50 Mönche. Lassen Sie sich durch die Anlage führen und erfahren Sie viele Hintergrundinformationen zum Kloster und seinen Mönchen. **Ausstieg:** Biberbrugg, S13 Richtung Einsiedeln bis zur Haltestelle Einsiedeln, Fussweg von 10 Minuten bis zum Kloster



Stiftsbezirk und Kloster St.Gallen/Abbey Precinct and St.Gallen Abbey, © St.Gallen-Bodensee Tourismus

# A TOUCH OF CULTURE

## ABBEY PRECINCT AND ST.GALLEN ABBEY

[www.stibi.ch/en-us/info](http://www.stibi.ch/en-us/info)

Visit the oldest library in Switzerland and one of the largest monastery libraries in the world. The St.Gallen Abbey Precinct is in the monastery district right next to the famous cathedral of St.Gallen. The UNESCO World Heritage Site includes significant treasures of the canton and the church. The library was built in 1767 and is unique with its baroque hall. Discover fourteen centuries of history in one of the oldest existing libraries in the world. Alighting point: St.Gallen, 10-minute walk to the monastery district

## CHAPEL BRIDGE AND WATER TOWER IN LUCERNE

[www.luzern.com/en](http://www.luzern.com/en)

The famous Chapel Bridge is Lucerne's major landmark and one of Europe's oldest wooden bridges. It crosses the Reuss which separates the old town from the new town. The Water Tower is right next to the bridge and is said to be the most frequently photographed monument in Switzerland. The octagonal tower is 34.5 metres high from its base to its tip. Discover a variety of tourist attractions in Lucerne's old town! Alighting point: Lucerne, 5-minute walk to Chapel Bridge

## EINSIEDELN ABBEY

[www.einsiedeln-tourismus.ch/en](http://www.einsiedeln-tourismus.ch/en)

Discover the colourful world of Baroque and gain an unforgettable insight into the history, life and spirituality of the monks of Einsiedeln. For over one thousand years the abbey has been a meeting place as well as a centre of culture and education. Today, there are still around 50 monks living there. Take a guided tour around the abbey and obtain lots of background information on the monastery and its monks. Alighting point: Biberbrugg, S13 to Einsiedeln, getting off at Einsiedeln, 10-minute walk to the abbey



# SEHENSWERTES

## RAIFFEISEN SKYWALK

[www.sattel-hochstuckli.ch](http://www.sattel-hochstuckli.ch)

In schwindelerregender Höhe von bis zu 58 Metern erleben Sie auf dem Sattel-Hochstuckli in der Zentralschweiz den Raiffeisen Skywalk. Mit einer Länge von 374 Metern ist er eine der längsten Fussgängerhängebrücken Europas. Dank der zwischen 90 und 180 cm breiten Lauffläche kann die Brücke auch problemlos mit dem Kinderwagen überquert werden. Der Sattel-Hochstuckli bietet neben der Hängebrücke noch viele weitere Attraktionen in der Natur. Entdecken Sie das vielfältige Angebot für Gross und Klein! Ausstieg: Biberbrugg oder Arth-Goldau, Bus Richtung Rothenthurm – Sattel – Schwyz bis zur Haltestelle Sattel, Gondelbahn

## FELSENWEG UND HAMMETSCHWANDLIFT

[www.buergenstock.ch](http://www.buergenstock.ch)

Besuchen Sie den Bürgenstock mit seinem im Jahr 2017 eröffneten Resort in der Zentralschweiz. Auf dem Bürgenstock befindet sich auch der Felsenweg, der Anfang des 20. Jahrhunderts gebaut wurde. Während der zweistündigen Wanderung bietet sich Ihnen ein atemberaubender Tiefblick über den Vierwaldstättersee. Ein weiteres Highlight ist der Hammetschwandlift, der am höchsten gelegene frei stehende Aussenlift Europas. In weniger als einer Minute werden 152 Höhenmeter zurückgelegt. Angekommen auf dem höchsten Punkt von Luzern, geniessen Sie ein unglaubliches Panorama. Ausstieg: Luzern, Schiff nach Kehrsiten, Standseilbahn direkt zum Resort

## WILDPARK PETER UND PAUL

[www.wildpark-peterundpaul.ch](http://www.wildpark-peterundpaul.ch)

Besuchen Sie den Wildpark Peter und Paul in Rotmonten oberhalb der Stadt St.Gallen. Auf 780 Meter über Meer lädt der Park mit Waldflächen und Wildtiergehegen zum Spazieren ein. Bestaunen Sie die verschiedenen Wildtierarten der Schweiz, wie zum Beispiel Hirsche, Wildschweine, Luchse, Steinböcke und Murmeltiere. Die Wege sind rollstuhlgängig und auch mit dem Kinderwagen gut begehbar – ein erholsamer Ausflug für Jung und Alt! Ausstieg: St.Gallen, Bus Nr. 5 St.Gallen, Rotmonten bis zur Haltestelle St.Gallen, Sonne, Fussweg von 15 Minuten bis zum Wildtierpark Peter und Paul



Raiffeisen Skywalk

# PLACES OF INTEREST

## RAIFFEISEN SKYWALK

[www.sattel-hochstuckli.ch/en](http://www.sattel-hochstuckli.ch/en)

Discover the Raiffeisen Skywalk on the Sattel-Hochstuckli in Central Switzerland at a dizzying height of up to 58 metres. With a length of 374 metres, it is one of Europe's longest pedestrian suspension bridges. The walkway is between 90 and 180 cm wide, making it easy for people with pushchairs to enjoy the experience. Besides the suspension bridge, Sattel-Hochstuckli offers a number of other attractions in nature. Discover the wide-ranging offer for people of all ages!

Alighting point: Biberbrugg or Arth-Goldau, take the bus to Rothenthurm – Sattel – Schwyz, getting off at Sattel, gondola lift

## FELSENWEG PATH AND HAMMETSCHWAND LIFT

[www.buergenstock.ch/en](http://www.buergenstock.ch/en)

Visit the Bürgenstock in Central Switzerland with its resort that was opened in 2017. The Bürgenstock is also home to the Felsenweg path which was built at the start of the twentieth century. The two-hour hike offers you a breathtaking view down to Lake Lucerne. A further highlight is the Hammetschwand lift, Europe's highest free-standing exterior lift. It takes less than one minute to climb 152 metres. Once you have reached the highest point in Lucerne, you will enjoy an incredible panorama.

Alighting point: Lucerne, boat to Kehrsiten, funicular railway directly to the resort

## PETER AND PAUL WILDLIFE PARK

[www.wildpark-peterundpaul.ch](http://www.wildpark-peterundpaul.ch)

Visit the Peter and Paul Wildlife Park in Rotmonten above the town of St.Gallen. At 780 metres above sea level, the park invites you to walk around and enjoy wooded areas and wildlife enclosures. Marvel at the various wildlife species to be found in Switzerland, such as deer, wild boar, lynx, ibex and groundhog. The paths are wheelchair- and pushchair-friendly – a relaxing trip for people of all ages! Alighting point: St.Gallen, bus no. 5 to St.Gallen, Rotmonten, getting off at St.Gallen, Sonne, 15-minute walk to the Peter and Paul Wildlife Park



# FAMILIÄRES

## MAESTRANI'S CHOCOLARIUM

[www.chocolarium.ch](http://www.chocolarium.ch)

Finden Sie in der im Jahr 2017 eröffneten Erlebniswelt der Maestrani AG heraus, wie das Glück in die Schokolade kommt. Bei einem Rundgang im Chocolarium können Sie nicht nur die einzelnen Produktionsschritte verfolgen, sondern auch die verwendeten Zutaten und Geschmacksrichtungen probieren. Der Besuch in der Erlebniswelt eignet sich ideal für Familien. Zudem kann am Ende des Rundgangs eine persönliche Schokolade kreiert werden. Ausstieg: St.Gallen, Zug Richtung Wil bis Flawil, Bus Richtung Degersheim, Post, bis zur Haltestelle Flawil, Maestrani

## APPENZELER SCHAUKÄSEREI

[www.schaukaeserei.ch](http://www.schaukaeserei.ch)

Die Appenzeller Schaukäserei sorgt seit Dezember 2017 mit einer neuen Erlebniswelt für Staunen bei Gross und Klein. Erleben Sie die Produktion des beliebten Schweizer Käses und probieren Sie den Geschmack der einzelnen Zutaten. Der Produktionsprozess von der Kuhmilch bis zum fertigen Käse wird hier nachvollziehbar veranschaulicht. Die einzelnen Sorten des würzigsten Käses der Schweiz können anschliessend im Shop degustiert und gekauft werden. Ausstieg: Herisau, Bus Richtung St.Gallen Bahnhof bis zur Haltestelle Stein AR, Post

## KNIES KINDERZOO IN RAPPERSWIL

[www.knieskinderzoo.ch](http://www.knieskinderzoo.ch)

Erleben Sie Knies Kinderzoo und dessen Tiere hautnah in Rapperswil. Mit mehr als 40 Tierarten und über 350 Tieren gehört der Kinderzoo zu den beliebtesten Familienausflugszielen der Schweiz. Auf Anmeldung können Sie sogar bei der Tierfütterung tatkräftig mithelfen. Ein weiterer Höhepunkt sind die asiatischen Elefanten, die Sie von der Himmapan Lodge aus beobachten können. Zudem erblicken Sie vom thailändischen Restaurant aus das Gehege der Kamele, die umliegende Bergwelt sowie den idyllischen Obersee. Besuchen Sie den Zoo des berühmtesten Zirkus der Schweiz! Ausstieg: Rapperswil, Fussweg von 10 Minuten bis zum Zoo





Maestrani Schweizer Schokoladen AG

# FOR FAMILIES

## MAESTRANI'S CHOCOLARIUM

[www.chocolarium.ch/en](http://www.chocolarium.ch/en)

Discover how happiness gets into the chocolate in the World of Discovery at Maestrani AG, opened in 2017. On a tour of the Chocolarium, you can not only follow the individual production steps but also try the ingredients used and flavours created. A trip to the World of Discovery is perfect for all the family. And at the end of the tour, you can even make your own personal chocolate.

Alighting point: St.Gallen, take the train to Wil and get off at Flawil, then the bus to Degersheim, Post, getting off at Flawil, Maestrani

## APPENZELLER DEMONSTRATION DAIRY

[www.schaukaeserei.ch/en](http://www.schaukaeserei.ch/en)

The Appenzeller Show Dairy has been giving people of all ages something extra to enthuse about with its new discovery world opened in December 2017. Watch how this popular Swiss cheese is made and try the flavours of the individual ingredients. The production process from the cow's milk to the finished cheese is demonstrated here in a series of easy-to-understand steps. The different flavours of Switzerland's most flavoursome cheese can then be tried and bought in the shop. Alighting point: Herisau, take the bus to St.Gallen station, getting off at Stein AR, Post

## KNIE'S KINDERZOO IN RAPPERWIL

[www.knieskinderzoo.ch/zoocute/homepage](http://www.knieskinderzoo.ch/zoocute/homepage)

Discover Knie's children's zoo and its animals close up in Rapperswil. With more than 40 different species and over 350 animals, the children's zoo is one of the most popular destinations for a family day out in Switzerland. Book in advance to help feed the animals. A further highlight: the Asian elephants which you can observe from the Himmapan Lodge. What's more, from the Thai Restaurant you have a view of the camel enclosure, the surrounding mountains as well as the idyllic Obersee lake. Visit the zoo owned by Switzerland's most famous circus! Alighting point: Rapperswil, 10-minute walk to the zoo



# ABENTEUERLICHES

## SÄNTISPARK

[www.saentispark-freizeit.ch](http://www.saentispark-freizeit.ch)

Seien Sie Gast im Säntispark in Abtwil SG und erleben Sie Fun und Action in der neu eröffneten Rutschenwelt. Die insgesamt acht neuen Rutschbahnen begeistern nicht nur Jugendliche, sondern sorgen auch bei den Erwachsenen für Spass und Action. Nebst der umfangreichen Bäderwelt bietet der Säntispark auch einen grossen Saunabereich, wo Sie vom Alltag entspannen können. Zudem verfügt das Zentrum über einen Sport- und Spielbereich mit Indoor-Minigolf, Bowling, Billard und vielem mehr. Raus aus dem Alltag und rein ins Vergnügen! Ausstieg: St.Gallen, Bus Nr. 7 Abtwil SG, St.Josefen, bis zur Haltestelle Abtwil SG, Säntispark

## SEILPARK GRÜNDENMOOS

[www.gruendenmoos.ch](http://www.gruendenmoos.ch)

Besuchen Sie den Seilpark Gründenmoos bei St.Gallen. Auf den sieben Parcours mit unterschiedlichen Schwierigkeitsgraden können Gross und Klein ihre Balancierfähigkeiten testen. Zwischen 4 und 30 Meter über Boden schwingen Sie sich von Baumwipfel zu Baumwipfel durch den Wald. Sei es beim Teamparcours, beim Partnerparcours oder alleine – die Hängebrücken, Balken und Seile in der Luft garantieren Spass und Abenteuer für alle. Ausstieg: St.Gallen, Bus Nr. 7 nach Abtwil SG, St.Josefen, bis Abtwil SG, Wiesenbach/Cinedome, Fussweg von 15 Minuten bis zur Sportanlage Gründenmoos

## SWISS HOLIDAY PARK

[www.swissholidaypark.ch](http://www.swissholidaypark.ch)

Entdecken Sie den Swiss Holiday Park in Morschach oberhalb des Vierwaldstättersees. Beim Flying Fox werden drei Trails mit insgesamt 18 Plattformen überquert – ein garantiertes Abenteuer! Auch eine Outdoor-Kartbahn sorgt für Action und Spass. Entspannen Sie anschliessend in den Römisch-Irischen Thermen, in der Saunalandschaft, oder im Erlebnisbad. Der Swiss Holiday Park eignet sich für Familien und Paare als Tagesausflug oder als Feriendestination. Ausstieg: Arth-Goldau, Zug Richtung Erstfeld bis zur Haltestelle Brunnen, Bus Richtung Morschach, Luftseilbahn bis zur Haltestelle Morschach, Swiss Holiday Park



Swiss Holiday Park Morschach, © Swiss Holiday Park

# ADVENTURE

## SÄNTISPARK

[www.saentispark-freizeit.ch](http://www.saentispark-freizeit.ch)

Welcome to the Sântispark in Abtwil SG, where you can experience fun and action in the newly opened water chute world. The eight new chutes provide fun and action not only for the young but also for adults. Alongside the extensive bathing world, the Sântispark also features a large sauna landscape in which you can get away from the hustle and bustle of your everyday routine. The centre also has a sports and play area with indoor crazy golf, bowling, billiards and lots more. Leave the everyday hectic behind and enjoy! Alighting point: St.Gallen, bus no. 7 to Abtwil SG, St.Josefen, getting off at Abtwil SG, Sântispark

## GRÜNDEM MOOS ROPE PARK

[www.gruendenmoos.ch](http://www.gruendenmoos.ch)

Visit the Gründenmoos rope park near St.Gallen. People of all ages can test their balancing skills on the seven courses with varying degrees of difficulty. Swing from one tree top to the next through the wood – 4 to 30 metres above the ground. Whether on the team course, the partner course or simply by yourself – the suspension bridges, bars and ropes in the air guarantee fun and adventure for everyone. Alighting point: St.Gallen, bus no. 7 to Abtwil SG, St.Josefen, getting off at Abtwil SG, Wiesenbach/Cinedome, 15-minute walk to the Gründenmoos sports centre

## SWISS HOLIDAY PARK

[www.swissholidaypark.ch](http://www.swissholidaypark.ch)

Discover the Swiss Holiday Park in Morschach above Lake Lucerne. Three trails with a total of 18 platforms are crossed on the Flying Fox – a guarantee for adventure! An outdoor go-cart track ensures action and fun. Then relax in the Roman-Irish Thermal Baths or in one of the other bathing facilities. The Swiss Holiday Park is suitable both for a day trip as well as a holiday destination for the entire family. Alighting point: Arth-Goldau, train to Erstfeld, getting off at Brunnen station, then bus to Morschach, from there Luftseilbahn (aerial cableway), getting off at Morschach, Swiss Holiday Park



# PAUSCHALANGEBOTE

BUCHEN SIE EINES UNSERER PAUSCHAL-  
ANGEBOTE MIT DEM VORALPEN-EXPRESS UND  
ENTDECKEN SIE DIE VIELFALT DER SCHWEIZ  
BEI EINER MEHRTAGES-RUNDREISE.

## IN VIER TAGEN 444 BRÜCKEN ERLEBEN

Geniessen Sie unser Bahnerlebnis Brücken<sup>hoch444</sup>, bei dem Sie in vier Tagen  
444 Brücken in den schönsten Regionen der Schweiz passieren werden.

St.Gallen – Luzern – Locarno/Ascona – Montreux

## ELF PERLEN DER OSTSCHWEIZ ENTDECKEN

Entdecken Sie unser neu lanciertes Angebot Highlights<sup>hoch11</sup>, für das wir für Sie die elf schönsten Höhepunkte der Ostschweiz zusammengestellt haben.

Rapperswil – St.Gallen – Säntis – Stein am Rhein – Schaffhausen

## VOM VORALPEN- ZUM BERNINA EXPRESS

Geniessen Sie unser exklusives Angebot Express<sup>hoch2</sup>, für das wir für Sie die schönsten Express-Verbindungen der Schweiz zusammengestellt haben. Es handelt sich dabei um die Fahrten mit dem Voralpen- und dem Bernina Express.

St.Gallen – Lugano – St.Moritz – Chur

**Buchungen nehmen wir gerne in unseren Bahnreisezentren Burghalden, Einsiedeln, Herisau, Nesslau, Samstagern, Wattwil, Wittenbach und Wollerau, unter [www.voralpen-express.ch/pauschalangebote](http://www.voralpen-express.ch/pauschalangebote) oder per Telefon unter 058 580 78 71 entgegen.**



Region Goldau/Goldau region

# PACKAGE DEALS

WHAT ABOUT DISCOVERING SWITZERLAND BY TRAIN? HAVE A LOOK AT OUR THREE DIFFERENT OFFERS INCLUDING THE VORALPEN-EXPRESS.

## GREAT SWISS BRIDGE ADVENTURE

Enjoy our Great Swiss Bridge Adventure – crossing 444 bridges in four days in some of Switzerland’s loveliest regions.

St.Gallen – Luzern – Locarno/Ascona – Montreux

## DISCOVER ELEVEN GEMS IN EASTERN SWITZERLAND

Discover our latest offer: top highlights featuring Eastern Switzerland’s eleven best sights.

Rapperswil – St.Gallen – Säntis – Stein am Rhein – Schaffhausen

## FROM THE VORALPEN-EXPRESS TO THE BERNINA EXPRESS

Enjoy our exclusive offer: Great Swiss Express Adventure gives you the best express connections in Switzerland. The tour features the Voralpen-Express and the Bernina Express.

St.Gallen – Lugano – St.Moritz – Chur

Contact the **Südostbahn** reservations desk for details (+41 58 580 78 81 or [info@voralpen-express.ch](mailto:info@voralpen-express.ch)).

